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concretar en un instrument real de participació en cadascuna 
de les demarcacions . 

Gràcies . (Aplaudiments)

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies . 

Consellera . 

La senyora consellera d’Agricultura, Medi Ambient, Canvi 
Climàtic i Desenvolupament Rural:

En la elaboración y todo el trabajo previo que es necesa-
rio para aprobar la orden, que, como le decía, lo que corres-
ponde a nuestro trabajo en la conselleria está acabado . Aun 
así, sí que nos falta acompañar . . ., –bueno, nos falta, lo esta-
mos elaborando– todo lo que acompaña al proyecto norma-
tivo, que es el informe de necesidad y oportunidad, memo-
ria económica, informe de la DGTIC, informe de impacto 
de género, informe de impacto a la infancia y adolescencia, 
informe de impacto en la familia . Después, vendrán las alega-
ciones a conselleria, el trámite de información pública, aboga-
cía, presupuestos, Consell Jurídic Consultiu . . .

Es decir, lo que corresponde a la conselleria está cumplido . 
Una vez que salga de la conselleria, es lo que tenemos que 
cumplir, los plazos que también establece la ley que hay que 
cumplir para publicar una orden . 

Todo ello, como le comentaba, está hecho para que en primer 
lugar sea la mesa forestal, que es el órgano que ahora mismo está 
constituido y que es el principal de participación y asesoramiento 
en materia forestal, también la vea y opine sobre este contenido . 

Con respecto a la composición, lo que tenemos en la propuesta 
es que tenga doce miembros . Como saben, habría . . . o habrá 
un consejo forestal por cada demarcación y por cada uno de 
estos consejos forestales con doce miembros, tres de la admi-
nistración forestal; tres representantes de ayuntamientos 
con más del 25% de terreno forestal en su término municipal; 
tres representantes de asociaciones de propietarios foresta-
les, agricultores o ganaderos de la demarcación; tres represen-
tantes de asociaciones locales de la demarcación forestal que 
tengan en su objeto social la defensa del patrimonio natural, 
cultural, histórico o del medio natural .

Estamos como . . ., con respecto al régimen de funcionamiento, 
está previsto que cada consejo forestal se reúna al menos 
una vez al año o siempre que lo requiera en el ejercicio de las 
funciones o cualquiera de sus miembros lo solicite . 

Sobre las funciones que están previstas: desde elevar propues-
tas a la administración; proponer medidas que incentiven la 
creación de empleo en todas estas zonas; divulgar medidas 
de comunicación, participación, educación ambiental realiza-
das por la mesa forestal de manera que puedan llegar de una 
forma más capilarizada a todo el territorio; proponer medi-
das para mejorar la normativa y el cumplimiento de la norma-
tiva en materia forestal; coordinar las actuaciones con los 

restantes órganos consultivos de participación y coordina-
ción existentes, así como recibir información sobre los planes 
programas, proyectos de trascendencia e interés forestal de 
aplicación dentro de cada demarcación forestal . 

Muchas gracias por su pregunta . (Aplaudiments) 

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies . 

La pregunta 1 .533, que formula la diputada María Teresa 
Parra, del Grup Parlamentari Popular, al conseller d’hisenda . 

Senyora Parra . 

La senyora Parra Almiñana:

(Inoïble)  . . . presidenta . 

Senyor conseller, ara que manen els seus en Madrid, ¿quan 
pensen portar el nou finançament que tant demanaven quan 
governava el Partit Popular? ¿Quan van a portar diners? 
(Aplaudiments) 

La senyora vicepresidenta primera:

Quan vullga . 

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Senyoria, com vosté sap, jo ací estic com a membre del 
govern i no com a membre d’un partit . Però li diré, en tot cas, 
que la seua pregunta es contesta per ella sola . 

Només tard que en l’últim debat de política general el presi-
dent de La Generalitat en persona li va dir –ens va dir a tots 
nosaltres– que el finançament autonòmic continua sent un 
tema essencial per a este Consell i va expressar el seu ferm 
compromís de continuar reivindicant un finançament just per 
a la Comunitat Valenciana . 

Com recordarà vosté també, a resultes d’aquell debat es va 
aprovar en esta mateixa cambra una resolució en la qual es 
requeria, entre altres coses, al nou Govern d’Espanya iniciar 
urgentment la negociació política per a un nou sistema i a 
prendre mesures, les que foren, per a tindre suficiència finan-
cera mentres no arribara eixe nou sistema . 

¿Què va passar aquell dia? Que tots els grups de la cambra 
van votar a favor, excepte un, el de vosté . (Algú diu: «¡Ai!») Ah, 
caram . Per tant, per la part que ens toca, que és . . ., les reivindi-
cacions d’este Consell en matèria de finançament, com acabe 
de dir, s’han mantingut i es mantindran intactes, estiga qui 
estiga en la Moncloa . 

Moltes gràcies . (Aplaudiments)
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La senyora vicepresidenta primera:

Senyora . . . 

La senyora Parra Almiñana:

Senyor conseller, els seus actes els delata . Els seus actes 
els deslegitima, en primer lloc perquè . . ., anem a parlar de 
votacions . 

Mire, el finançament que tenim, el model que tenim, el tenim 
perquè va ser iniciativa del seu partit en Madrid i perquè 
persones com el senyor Ximo Puig van aplaudir i van votar a 
favor d’eixe model de finançament. 

Estan deslegitimats, a part de les votacions, que de aquellos 
lodos, estos barros, perquè estant vostés en l’oposició el que 
feen era prometre un finançament perquè era urgent i era 
inaplazable, era inaplazable . I, ara, ara que governen, resulta 
que eixe nou finançament mai aplega. 

Mire, vosté ha parlat i sempre diu el mateix . Sempre diu que 
estan negociant, que volen, que consensuar . . . que abans era 
molt fàcil vindre eixe finançament quan governava el Partit 
Popular, però ara la veritat és que diuen que és complicadís-
sim i que no és fàcil . 

Escolte, mosatros el que volem són fets i volem que parle 
menys, com fa –perquè només fa que parlar i buscar excu-
ses–, i que porte eixe finançament que volia que fóra tan 
ràpida quan governava el Partit Popular . 

I li ho dic perquè estem ja cansats de ser una comunitat 
maltractada, senyor conseller, i que quan parlem de finança-
ment estem parlant de sanitat, d’educació, de dependència . . . 
En definitiva, estem parlant de persones, i per això a mosa-
tros mos pareix molt important . 

I vostés han derivat... ha derivat el tema del finançament dient 
que en pressupostos anava a vindre un 10% d’inversions per a 
la comunitat . Però mire, ¿és que sap què passa? Que els pres-
supostos ni estan ni se’ls espera . Per tant, no van a poder suplir 
eixa necessitat que tenim en la Comunitat Valenciana . 

I per a vostés, abans, en eixe discurs victimista, que a vosté li 
agrada molt eixe discurs, vosté, carregat de raons, inculpava 
el Partit Popular que no vinguera . Però, clar, ara que gover-
nen, això se li ha desmuntat per complet . I eixe discurs victi-
mista, carregat de raons –que la tenia, que la tenia–, ara s’ha 
transformat en un discurs plenament de submissió, en un 
discurs justificatiu i de defensa del seu partit en Madrid. 

Perquè volem fets, i li ho torne a dir, volem fets . No mos diga 
que està reunit i que demana . No, no, vosté té l’obligació de 
portar resultats . Vosté i el president Ximo Puig tenen l’obli-
gació de portar el que volien que vinguera quan governava el 
Partit Popular . I, ara, han de demostrar-mos que això és més 
fàcil . Ara han de demostrar-mos que és més fàcil . 

Perquè, mire, el meu partit el que li diu és que obras son 
amores y no buenas razones . És a dir, mentres vosté diga el que 
ve dient sessió darrere sessió però no mos porte diners, a 
mosatros això, per descomptat, no mos val . 

I jo li dic una cosa, si no saben portar finançament, no volen 
o no poden, el que han de fer és deixar d’enganyar els valen-
cians . Perquè –jo vaig a tirar d’hemeroteca–, mire, el seu 
partit i la seua ministra, ministra de tots, reconeixen que cada 
valencià rep 800 euros menys que altres comunitats . 

Però mire, no ha tingut temps per a arreglar el finançament 
de la Comunitat Valenciana, però per a donar-li 1 .459 mili-
ons a Catalunya, per a això sí que hagut temps . Això sí que ha 
sigut fàcil. Eixe és el finançament que el seu partit entén d’Es-
panya . (Aplaudiments) Un agravi a la Comunitat Valenciana, 
un agravi . 

I, mentres, els seus aliats de Compromís diuen que vosté son 
tibios . Diuen que vostés son tibios . . . 

La senyora vicepresidenta primera:

Senyora Parra . 

La senyora Parra Almiñana:

 . . .però el que se li ha oblidat és dir que vostés no pinten fava 
en Madrid . Pinten . . ., el seu partit, en Catalunya . Però, ací, en 
Madrid, ni vosté ni el president Ximo Puig pinta fava ni porta 
el finançament que mereixem els valencians. (Aplaudiments)  

Esta és . . . 

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies . . . gràcies, senyora Parra . 

La senyora Parra Almiñana:

...esta, senyor conseller, és una foto fixa del finançament del 
Partit Socialista de Madrid . . .

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, senyora Parra . . .

La senyora Parra Almiñana:

 . . .1 .450 milions per a Catalunya . . . (Aplaudiments) 

La senyora vicepresidenta primera:

Senyora Parra . . .
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La senyora Parra Almiñana:

 . . .zero per a la Comunitat Valenciana . (Aplaudiments) 

La senyora vicepresidenta primera:

 Senyora Parra, gràcies . . . Gràcies, senyora Parra .

Conseller . 

Ja li done jo . Ja està . Quan . . . 

El senyor conseller d’Hisenda i Model Econòmic:

Santa paciència . (Rialles) Santa paciència . Ho dic una altra 
vegada, santa paciència . 

És a dir, ¿vostés m’estan reivindicant una cosa que vostés han 
tingut cinc anys per a fer-ho, que no ho han fet? ¿Està parlant 
d’això? 

¿Està parlant d’eixa reivindicació que acabava en Contreres i 
no passava cap a enllà? ¿Estem parlant d’això? 

¿Estem parlant que el senyor Montoro ha estat diguent . . . 
silenci absolut a la reivindicació de 1 .325 milions que hem fet 
ara nosaltres? Ha canviat la Moncloa, el president del govern, 
¿continuem reivindicant els 1 .325 milions o no? (Veus) ¿O no? 
¿O no? (Aplaudiments) 

Però no només . . . no només els 1 .325 milions . És que este 
sistema de finançament nefast no naix en el 2009. Naix en el 
2002. El primer sistema de finançament autonòmic que crea 
un statu quo, que quan el senyor Rodríguez Zapatero en l’any 
2009 vol canviar-lo, se tiren damunt d’ell totes les comuni-
tats autònomes del Partit Popular, fins i tot el Partit Popular 
valencià que estava en aquell moment jugant en contra dels 
interessos valencians . (Aplaudiments)  

I, ¿què fem ara? Recordar-li a qui estiga en la Moncloa –abans 
Rajoy, ara Sánchez– que esta situació és inacceptable . És una 
situació no només injusta, sinó que atempta contra el principi 
constitucional que s’empara en l’article 156 de la Constitució, 
que parla de la suficiència financera per a fer possible l’auto-
nomia política . I això estem . 

Per això, no només demanem al senyor Sánchez els 1 .325 
milions, sinó que estem demanant a tots els grups parlamen-
taris que voten uns nous pressupostos generals de l’estat, 
¿per a què? Perquè hi hagen diners, perquè el senyor Rajoy va 
deixar per fer no només això de pagar els 1 .325 milions, sinó 
també, per exemple, que se’n recorde de l’error –entre come-
tes– que va tindre el senyor Montoro de no pagar un mes 
de l’IVA de l’any 2017 . O, per exemple, que en lloc de pagar 
el 50% de l’ajuda de la dependència, només pagara el 12% o 
que, per exemple, del Foga històric no se’n recordara quan 
són quasi 400 milions . 

I, per exemple, arreglar d’una vegada per totes, que ha fet el 
senyor Sánchez, una normativa sobre els impostos . . ., la valo-
ració dels actius immobiliaris, perquè són molt importants 

per als impostos i la capacitat retributiva dels nostres impos-
tos, que finalment s’ha pogut arreglar i ja podrem –ara– 
tindre una gran capacitat d’actuació per a arreplegar més 
diners sense canviar els impostos . Tot això és el que hem fet 
ara . 

El que hem fet i féiem, i el que volem fer, perquè, mentres no 
hi haja un nou sistema de finançament autonòmic, els valen-
cians i les valencianes hem de tindre capacitat financera 
perquè la sanitat, l’educació, la dependència i les polítiques 
econòmiques estiguen a l’altura de les nostres necessitats . 

Moltes gràcies . (Aplaudiments) 

La senyora vicepresidenta primera:

Gràcies, conseller . 

Anem a passar a la pregunta 1 .623, que formula la diputada 
Ana Besalduch, del Grup Parlamentari Socialista, a la conse-
llera de sanitat . 

Senyora Besalduch, quan vullga . 

La senyora Besalduch Besalduch:

Gràcies, presidenta . 

Consellera . 

El 9 de novembre de l’any 1992 va tindre lloc el primer ingrés 
hospitalari a l’hospital de Vinaròs . Una infraestructura que 
se demandava des de les comarques del nord, dels Ports i del 
Maestrat . Una reivindicació de gent que, abans d’este hospi-
tal, havien de desplaçar-se o havíem de desplaçar-mos a 
Castelló per a eixa assistència hospitalària o d’especialitats . 

L’hospital de Vinaròs, en l’any 1992, va ser una realitat 
gràcies a la voluntat política dels agents d’aquell moment, de 
les institucions d’aquell moment . I és just recordar hui que en 
aquell moment, en l’any 1992, quan vam tindre eixe primer 
ingrés hospitalari, era president de La Generalitat Joan 
Lerma i era alcalde de Vinaròs Ramón Bofill, un alcalde també 
socialista . 

La gent que tenim com a hospital de referència l’hospital de 
Vinaròs hem vist que, durant anys, no hem rebut les inversi-
ons que necessitàvem . 

Però, és més, durant estos vint anys de govern del Partit 
Popular, i sobretot en esta última legislatura del Partit 
Popular, la qualitat de l’assistència en este hospital s’ha 
mantingut gràcies al bon treball dels professionals, i just és 
que avui ho reconeguem, perquè les inversions han sigut o 
van ser ben poques .

En els últims tres anys, consellera, ha hagut una molt impor-
tant evolució en este centre hospitalari, una evolució que ha 
incidit en diversos aspectes: en la humanització i dignificació 
dels espais sanitaris; en l’ampliació de la cartera de serveis, i 
en una renovació tecnològica important .


